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Abstract

This  study  was  conducted  to  investigate  the  different  systems  of  family 

poultry adopted in rural Sudan, with special reference to the Eastern Nile 

Province. In addition it aims at reflecting to what extent family poultry can 

contributes to the household nutritional status and income.

The main concept of  this study is that  family poultry form the basis  for 

increasing  food  production  and  income  in  rural  communities.  The  most 

dominant  systems  are  the  extensive  ones  that  are  based  on  the  local 

indigenous breeds and on scavenging feeding system.

This research was carried out on the Eastern Nile Province. Six villages were 

selected,  namely;  Aseilat  Elgueez,  Alhasanab,  Alhawila,  Alkambo,  Wad 

Bakheit, and Aldallatia. 

The  data  were  collected  through  different  tools.  The  questionnaire  was 

considered to be the main measuring instrument. Two hundred and fifty two 

households  were  selected  through  systematic  sampling  and  interviewed. 

Face-  to-  face  method  was  used,  where  an  immediate  feed-  back  was 

received. The obtained data were subjected to analysis through the Statistical 

Package for Social Science (SPSS). The final results were tabulated in term 

of  frequencies  and  percentages.  In  addition  to  histogramms  and  pie- 

diagramms .

On the other hand, eighteen chickens were slaughtered for the purpose of 

measuring  the  gizzard  thickness  and  weight.Coupled  by  the  physical 

examination and chemical analysis for the crop content.

The study revealed that the rural households in the six villages under study 

have  kept  poultry  for  many  years  basically  on  scavenging  system  of 

management.  Domestic  fowls  are  the  most  dominant  type  of  poultry  in 

VIII



comparison to other type of avian species. Thus the low-input indigenous 

Free-range  chicken  production  is  very  popular  amongst  resource  limited 

rural communities. Although family is carried out with minimal agricultural, 

veterinary, extension, training, and marketing support. But, still it  positively 

contributes  in  the  improvement  of  the  households  nutritional  status  and 

income. Households make use of the indigenous poultry knowledge acquired 

over a long period of time. Furthermore, respondents share information with 

neighbors.  All  respondents  indicated  that  they  require  capacity  building 

training programs in different issues concerning poultry husbandry practices. 

Moreover,  diseases  and  poor  health  are  considered  one  of  the  most 

constraints for increasing poultry production.

The chemical analysis of the crop content reflected low level of the protein. 

Thus the availability of protein was a constraint on production. Protein rich 

materials were of minor proportion in the scavenging diet. Furthermore, the 

analysis  showed  that,  there  is  a  positive  correlation  between  the  gizzard 

weight  and thickness.  The thick wall  of  the gizzard is  likely a  muscular 

adaptation to increase grinding activity.

The study concluded that,  improvement in housing, feeding, and diseases 

control, coupled by institutional support in the dissemination of information, 

capacity  building  training  programs  in  poultry  husbandry  practices, 

veterinary, extension, and financial services, will ultimately enhance better 

production.
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الطروحة  خلصة

بالناطق            النلية الدواجن تربية فى التبعة الختلفة النظم لعرفة الدراسة هذه  أجريت

 .          . تهدف  اليدانى البحث لجراء النيل شق محافظة اختيار تم ولقد بالسودان  الريفية

للسة            الغذائى الستوى تحسي فى النلية الدواجن مساهمة مدى لعكس كذلك  الدراسة

        . النلية     للدواجن ان على للدراسة النظرى الطار يعتمد الدخل لدرار كمصدر دورها  وكذلك

   . التبية          نظام يعتب الريفية للمجتمعات بالنسبة والدخل الغذاء انتاج زيادة فى ايجابى  دور

. اللتقطة            الحلية السللت على يعتمد بدوره والذى السائد النظام هو المتد غي
: تشمل            والت النيل، شق بمحافظة مناطق ست أختيار تم الدراسة أهداف  لتحقيق

 . والدلتيه       بخيت ود الكمبو، الحسناب،الحويلة، القويز، العسيلت
 رئيسممية كمماداة السممتبيان علممى الدراسممة أعتمممدت ولقممد العلومممات لجمممع طرق عدة تبعتأ

 هذه أختيار تم ولقد كعينة، للدواجن مربية اسة ومائتي وخمسي أثني أختيار لذلك. تم

 طريممق عممن للتحليممل عليهمما التحصل العلومات النتظمة. أخضعت العينة طريق عن العينة

 شمكل فممى النهائيمة النتائمج عمرض الجتماعيمة. وتمم بمالعلوم الخاصمة الحصمائية الحزمة

 ناحيممة البيانيممة. مممن للرسمموم بالضاافة ، الئووية والنسب التكرار على تحتوى والت جداول

 بالضامافة ووزنهما الحويصملة جمدار سممك لقيماس المدواجن من عش ثمانية ذبح تم أخرى

العدة. لحتويات الكيميائى العملى التحليل الى

 لسممني اسممتمرت تجربممة لممديها بالسممودان الريفية الجتمعات ان الى الدراسة نتائج خلصت

 اللتقطممة. الحلية السللت على كليا اعتمادا تعتمد والت النلية، الدواجن لتبية بالنسبة

 الصممدر هممى الحيطممة البيئوممة مممن الغذائيممة الممواد بعممض والتقمماط الطعمممة بقايمما وتعتممب
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 الخممدمات وأنعدام النتاج، مدخلت توفر عدم من الرغم لها. وعلى بالنسبة للغذاء الرئبس

 للممدواجن ان وهممى ماثلممة حقيقممة هناك ان ال والتسويقية، ،التدريبية الرشادية ، البيطرية

 ، للسممة  لفممراد بالنسممبة الغممذائى الوضاممع تحسممي فممى وايجابيمة فعالممة مساهمة النلية

 أهميممة  علممى السممتهدفة الفئوة كل أمنت فلقد أخرى ناحية الدخل. من لدرار كمصدر وتعتب

 الممدواجن. بالضاممافة لتبيممة اللزمممة الصممحيحة الهممارات لكتساب التدريبية البامج توفي

والنفوق. النتاج قلة فى الرئيسية العوامل من تعتب والت المراض محاربة لكيفية

 فممى البوتينممات من ضاعيفة نسبة وجود العدة لحتويات العملى الكيميائى التحليل عكس

 بيمم ايجابيممة علقممة هنالك ان النتاجية. كما على سلبا ينعكس مما النلية الدواجن غذاء

 علممى العضلت مقدرة لزيادة كملئمة جدارها سمك ويعزى ووزنها، الحويصلة جدار سمك

الغذائية. الواد طحن

 الغذائيممة، والنممواحى الممدواجن بحظممائر الخاصممة البيئوممة تحسي أهمية الى الدراسة خلصت

 العلومممات، نشمم أهميممة علممى الدراسممة أمنممت المراض. كممذلك محاربة أهمية الى بالضاافة

النتاجية.        بالناحية للرتقاء والتمويل التدريب،
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